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   جواد  محرمي
 انتقادها از مديريت خانه س�ينما از سوي بدنه 
س�ينما و اعضاي آن طي س�ال هاي اخير مدام 
اوج گرفته است. بخش عمده اي از اعضا كه روز 
به روز با تبعات بيكاري در سينما بيشتر از قبل 
دست و پنجه نرم مي كنند معتقدند خانه سينما 
بودجه هايي را كه بايد صرف خدمات دهي به آنها 
كند در جاه�اي ديگر هزينه مي كن�د و عده اي 
هم معتقدند خانه س�ينما آنقدر خود را درگير 
موضوع�ات و مس�ائلي مانند برگزاري جش�ن 
سينماي ايران كرده كه موضوعات صنفي بدنه 
سينما عملًا به حاشيه رفته است. طرح موضوع 
واگذاري برگزاري جشن خانه سينما به انجمني 
موسوم به »انجمن عالي هنرها و فنون سينمايي« 
مي تواند اين امي�دواري را ايجاد كند كه هيئت 
مديره خانه سينما وقت و انرژي بيشتري براي 
بدنه سينما و مشكلات آنها صرف كند، البته اميد 
مي رود سينماي ايران صرفاً در بحث تكنيك و 
فنون متوقف نماند و س�ازمان سينمايي نيز در 
كنار خانه سينما نقش حكومتي خود را به خوبي 
ايفا كند و براي تزريق نشاط و اميد و نيز ترويج 
اخلاق و معنويت شاهد تحولاتي در سينما باشيم. 
اين روزها موضوع جشن خانه سینما با سخنان 
تازه منوچهر شاهسواري، رئیس اين نهاد تقريباً 
جنجالي شده است. او در نشست خبري عنوان 
كرده بود كه امسال براي صرفه جويي و به دلیل 
شرايط بد اقتصادي كش��ور اين رويداد به طور 
جم��ع و جور تر برگزار مي ش��ود؛ »بیس��تمین 
جش��ن خانه س��ینما بدون برگزاري مراسمي 
ويژه و فقط با داوري فیلم ها برپا خواهد ش��د« 
همین اظهارات باعث ش��د تا برخي رس��انه ها 
مطرح كنند كه خانه سینما روغن ريخته را نذر 
امامزاده مي كند چراكه پرونده هزينه هاي اين 
نهاد براي جشن سال گذشته از سوي سازمان 

بازرسي كشور در حال بررسي است. 
  جشني كه اولويت اغلب اعضا نيست 

جشن خانه سینما بخش عمده اي از وقت و انرژي 
و بودج��ه هیئت مديره خانه س��ینما را صرف خود 
مي كند. فقط سال گذشته نهاد خانه سینما مدعي 
شده براي برگزاري جشن موسوم به سینماي ايران 
850میلیارد تومان هزينه كرده اس��ت. همین ادعا 
باعث ش��د اين سؤال از سوي رس��انه ها ايجاد شود 
كه با توجه به برگزاري اين جش��ن طي يك ش��ب 
اين هزينه هنگفت صرف چه مس��ائلي شده است؟ 

طبق جدول هزينه هاي اي��ن مجموعه، همچنین 
اعلام شده كه خانه سینما حدود 1۷5میلیون تومان 
براي جشن كتاب سینما هزينه كرده است. با توجه 
به اينكه اين مراس��م هم طي يك شب و در ابعادي 
بسیار محدود برگزار شد، هزينه ثبت شده براي آن 
نامتعارف به نظر مي رسد! جاي سؤال است كه خانه 
سینما چنین هزينه هاي هنگفتي را چگونه براي يك 
جشني كه آن هم غالباً با صندلي هاي خالي برگزار 
شده، صرف نموده است. اين همان ابهاماتي است كه 
پاي سازمان بازرسي كشور را هم به آن باز نموده تا در 
مورد ريزكرد هزينه هاي مراسم سال گذشته پاسخ 
روشني به آن داده شود. با توجه به مسائل پیش آمده 
و سؤالات فراوان پیرامون هزينه هاي هنگفت جشن 
سال گذشته خانه سینما، متولیان اين جشن، امسال 
تصمیم گرفتند مراسمي بدون هرگونه تشريفات و 
تجملات برگزار كنند تا شايد كمي از حاشیه هاي 
ايجاد ش��ده را بكاهند؛ تصمیمي كه البته آن را به 
اوضاع وخیم اقتصادي مردم ارتباط دادند و اصطلاحاً 

روغن ريخته را نذر امامزاده كردند!
در همان نشس��ت تورج منصوري رئیس انجمن 
صنفي فیلمبرداران س��ینماي ايران و از اعضاي 
مؤسس اين انجمن نیز حضور داشت و اين موضوع 
را مطرح كرد كه جش��ن خانه سینما قرار است از 
سال آينده توس��ط انجمني به نام »انجمن عالي 
هنرها و فنون سینمايي« برگزار شود و خانه سینما 

به امور ديگري بپردازد. 
  داوري به شيوه آكادمي 

تورج منص��وري همچنین در همی��ن ارتباط روز 
گذشته در گفت وگو با تسنیم به اين مسئله اشاره 
كرد كه حدوداً سه سال قبل از تعطیل شدن خانه 
سینما )سال هاي 88- 8۷( هیئت مديره وقت خانه 
سینما به اين نتیجه رسید كه با توجه به مسائلي كه 
پیش آمده بود از قبیل اعتراضاتي كه گاهي اوقات 
به شیوه داوري ها مي شد يا شیوه برگزاري جشن 
و... تصمیم به راه اندازي كمیته اي گرفتند. وظیفه  

كمیته اين بود كه از آن پس به جاي هیئت مديره، 
برنامه ريزي هاي مربوط به برگزاري اين جش��ن 
را انجام دهد. در همین راس��تا هفت نفر بر اساس 
سوابق صنفي و شغلي و... دعوت شدند كه من هم 

جزو آنها بودم. 
به گفته اين عضو هیئت مديره خانه سینما حدود 
2/5 سال اين كمیته مشغول برگزاري جلسات بود، 
صحبت هاي زيادي هم شد و مباحثي مثل بررسي 
شباهت هاي جشن خانه سینما با جشن هاي مشابه 
در كشورهاي ديگر را بررسي كردند. در اين بررسي 
آكادمي هاي سینمايي كه وظیفه برگزاري جشن ها 
را به عهده داشتند، به علاوه شیوه برگزاري مراسم 
و داوري آثار مورد مطالعه قرار گرفت. همچنین در 
همان روزهايي كه در اين موضوع بحث مي كرديم، 
تعدادي از سینماگران امريكايي كه از جمله افراد 
مس��ئول در برگزاري اين نوع مراسم ها در امريكا 
بودند، براي يك برنامه اي به ايران دعوت ش��دند، 
ما هم از آن فرصت اس��تفاده و چندين جلس��ه با 
آنها در مورد همین شیوه برگزاري جشن هايشان 
 برگزار كرديم و مجم��وع گفت وگوهايمان حدود

800-۷00 صفحه شد و توانست كمك زيادي به 
ما بكند. وي مي افزايد: در حال حاضر اساسنامه  آن 
براي تصويب مراحل قانوني به خانه سینما تحويل 
داده شده و خانه سینما هم پیگیر اقدامات قانوني 
آن اس��ت و ما منتظريم هرچه زودتر اين پروسه 
تمام شود و انجمن كار خودش را آغاز كند. وقتي 
اين انجمن داير شد، كارش را به عهده مي گیرد و 
امیدواريم در سال جاري مراحل قانوني اش تمام 
شود و از اين پس، مراسم برگزاري جشن به انجمن 

عالي هنرها و فنون سینمايي سپرده شود. 
   خانه سينما به امور ديگر بپردازد

منصوري در پاسخ به اين سؤال كه نیازهاي اصلي 
كه باعث تشكیل اين انجمن شد چه بود و پیرو چه 
هدفي شكل گرفت و اين انجمن چه دستاوردهايي 
مي تواند داشته باش��د؟ اينگونه توضیح مي دهد:  
در هدف كلي مي توان گفت ارتقای س��طح كیفي 
سینماي كش��ور مدنظر اس��ت، ولي اگر بخواهیم 
جزئي تر به  آن بپردازيم، يكي از اهدافش اين است 
به جاي آنكه خانه سینما كه مكاني براي امور صنفي 
اس��ت، به امور كیفي مثل س��از و كارِ اين قضاوت 
و داوري ها بپردازد، جاي��گاه ديگري مثل انجمن 
عالي هنرها و فنون س��ینمايي به اين امر بپردازد. 
همچنین تلاش شود مسائلي كه استاندارد سازي 
هر رشته اي را مشخص مي كند، به صورت مدون 
درآيد و نه شكل سیاسي بگیرد و نه مسائل مادي بر 
آن تاثیر بگذارد، موارد كیفي و استاندارد سازي هر 
رشته و تخصصي مثل سینما و تمام شاخه هايش، به 
دست اهل فن آن سپرده شود و نظام بندي مشخص 
و تدوين شده اي داشته باشند و از مراكزي كه شايد 
به اين سیاسي ش��دن يا مادي گرايي شدن دامن 
بزنند، فاصله گرفت. از سخنان تورج منصوري به 
عنوان عضو تاثیرگذار و فعال خانه سینما مي توان 
اينطور اس��تنباط كرد كه سینماي ايران در آينده 
براي داوري آثار متكي به رويكردهاي كارشناسانه تر 
و متخصصانه تري شود و البته امید مي رود سینماي 
ايران صرفاً در بحث هنري و تكنیكي متوقف نماند 
و براي ارتقاي محتواي آثار از جمله تزريق روحیه 
امید و نشاط و نیز ترويج اخلاق و معنويت نیز شاهد 

برنامه هاي مدوني باشیم.

جش��ن خانه س��ينما بخش عمده اي 
از وق��ت و ان��رژي و بودج��ه هيئ��ت 
مدي��ره خانه س��ينما را ص��رف خود 
مي كند. فقط سال گذشته نهاد خانه 
س��ينما مدعي ش��ده براي برگزاري 
جش��ن موس��وم به س��ينماي ايران 
850ميليارد تومان هزينه كرده است

 كناره گيري احسان محمدحسني
از مديرعاملي بنياد روايت  

احسان محمدحس�ني پس از كناره گيري از رياست بسيج 
هنرمندان، از مديرعاملي بنياد روايت فتح هم استعفا كرد. 
به گزارش فارس، احسان محمدحسني كه از فروردين سال گذشته 
با حكم س��ردار غیب پرور به مديريت بنی��اد فرهنگي روايت فتح 
منصوب شده بود، اس��تعفاي خود را تقديم رئیس سازمان بسیج 
مس��تضعفین كرد. محمدحسني آذرماه س��ال 96 از برنامه هاي 
گسترده بنیاد فرهنگي روايت فتح براي جبران عقب ماندگي اين 
بنیاد خبر داد و از رفتارهايي شبیه »كاهنان معبد آمون« و »دوستي 
خاله خرسه برخي از دوس��تان« گلايه كرد. به نظر مي رسد برخي 
موانع در تحقق برنامه هاي بنیادين محمدحس��ني نظیر احداث 
تخصصي ترين پرديس فرهنگي- هنري كشور موجب استعفاي او 
شده است. وي پیش تر نیز از مديرعاملي بنیاد روايت فتح استعفا 
كرده بود كه با آن موافقت نشد. احسان محمدحسني كه چندي 
پیش از رياست بسیج هنرمندان كناره گیري كرده، هم اكنون رئیس 

سازمان هنري رسانه اي اوج است. 
.............................................................................................................

»فيتيله« اي ها به تلويزيون بازگشتند 
»دوقلوه�ا« عن�وان يك�ي از جديدتري�ن تولي�دات گروه 
كودك و نوجوان ش�بكه2 سيماس�ت كه توس�ط عموهاي 
فيتيله اي  آخرين روزهاي پيش توليد را پشت سر مي گذارد. 
علي فروتن، محمد مس��لمي و حمید گلي كه حدود دو دهه است 
در تلويزيون با عنوان عموهاي فیتیله اي شناخته مي شوند، اين بار 
با مجموعه تلويزيوني »دوقلوها« به تهیه كنندگي مهدي بصیري و 
كارگرداني جمش��ید بیات ترك به تلويزيون مي آيند. فیتیله اي ها 
قرار است در مجموعه »دوقلوها« حضوري متفاوت تر از قبل داشته 
باشند و اين بار برخلاف گذش��ته در قالب يك مجموعه نمايشي با 
قصه و شخصیت هايي جديد به ش��بكه 2 مي آيند كه در كنار آنها 
تعدادي از بازيگران س��ینما و تلويزيون نیز در اين مجموعه ايفاي 
نقش مي كنند. همچنین قرار است چهره هايي از حوزه هاي مختلف 

در اين مجموعه به عنوان مهمان حضور داشته باشند. 
.............................................................................................................
سريال »گلشيفته« به خط پايان رسيد  

آخرين قسمت سريال ش�بكه نمايش خانگي »گلشيفته« 
امروز توزيع مي شود. 

 قسمت شانزدهم سريال ش��بكه نمايش خانگي »گلشیفته« به 
عنوان آخرين قسمت اين سريال، امروز در فروشگاه هاي سراسر 
كشور توزيع مي ش��ود. تصويربرداري مجموعه كمدي اجتماعي 
»گلش��یفته« از روز 28 آذر ماه س��ال گذش��ته با حضور مهدي 
هاشمي در يزد آغاز شد و جمعه چهارم خرداد ماه 9۷ پس از پنج ماه 
تصويربرداري به پايان رسید. قطعه »گلي« از آرش و مسیح تیتراژ 
ابتدايي و قطعه اي با عنوان »ديوانه ش��هر« از حمید هیراد تیتراژ 
پاياني اين مجموعه است. مجموعه »گلشیفته« در قالب طنز و با 
طعنه به نقش پررنگ فضاي مجازي در زندگي امروز مردم، مسائل 

و مشكلات زنان در جامعه را مورد بررسي قرار داده است. 
.............................................................................................................

568 اثر به جشنواره سلامت رسيد
568 اث�ر در بخش ه�اي مختلف س�ومين جش�نواره فيلم 
س�لامت به دبيرخانه اين جشنواره رس�يده و مهلت نهايي 
ش�ركت در اين جش�نواره 30 تير م�اه به پايان مي رس�د. 
تعداد اولیه آثار رسیده به دبیرخانه سومین جشنواره ملي فیلم 
سلامت اعلام شد. بر اس��اس اعلام دبیرخانه جشنواره تا 20 تیر 
)مهلت آيین نامه اي ارائه آثار( در بخش فیلم هاي سینمايي 29 
اثر، فیلم كوتاه 208 اثر، فیلم مس��تند 131 اثر، فیلم تلويزيوني 
58 اثر و فیلم دانشجويي 142 اثر متقاضي شركت در جشنواره 
بوده اند. گفتني است در پي استقبال جالب توجه فیلمسازان از 
بخش هاي مختلف جشنواره س��لامت، دبیرخانه اين جشنواره 
زمان ارسال آثار را تا شنبه 30 تیر تمديد و تأكید كرده كه مهلت 

اعلام شده تمديد نخواهد شد. 
.............................................................................................................
خانه تاريخي فرخي يزدی مرمت مي شود

مرمت خانه تاريخي فرخي يزدی با مشاركت شهرداري و اداره 
كل ميراث فرهنگي استان يزد از هفته آينده آغاز مي شود. 
مرمت خانه تاريخي محمد فرخي يزدي، ش��اعر و روزنامه نگار 
عصر مشروطیت از هفته آينده با مشاركت ش��هرداري و اداره 
كل میراث فرهنگي استان يزد آغاز مي شود. اين بناي تاريخي 
متعلق به اواخر قاجار و اوايل پهلوي است. »مصطفي فاطمي« 
مديركل میراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري يزد با اعلام 
اين مطلب گفت: فاز نخس��ت مرمت خانه فرخي يزدي دو سال 
پیش آغاز شد كه متأسفانه پس از مرمت يكي از حیاط ها متوقف 
ش��د. او افزود: در حال حاضر طبق توافقي كه با شهرداري يزد 
صورت گرفته قرار شده مرمت اين بنا از هفته آينده آغاز شود و 

تا پايان آبان ماه به اتمام برسد. 
فاطم��ي همچنین در خص��وص ن��وع كاربري بن��اي تاريخي 
فرخي يزدي گفت: طبق توافقي كه با عموزاده آقاي فرخي يزدي 
صورت گرفته قرار شده بخشي از بنا تبديل به خانه هنرمندان و 

فرهیختگان و بخشي ديگر تبديل به موزه فرخي يزدي شود.

نگاهي به ماجرای واگذاري جشن خانه سينما به انجمن موسوم به هنرها و فنون سينمايي

 خانه اي که روی کاغذ 
براي سينمايي هاست

 بازيگر و كارگردان س�ينما و تلويزيون درب�اره لزوم اصلاح 
فرآيندهاي آموزش�ي در س�ينما گفت: متأس�فانه ما مرتباً 
ش�اهد آن هس�تيم ك�ه كس�ب و كاره�اي متع�دد از بين 
مي رون�د و بيكاري و ك�م كاري و ب�دكاري در هم�ه حوزه ها 
و زمينه ه�ا كاملًا مش�هود اس�ت و هيچ نظ�ارت و دقتي هم 
ب�ر عملك�رد هي�چ دس�تگاه و نه�ادي ص�ورت نمي گيرد!

هوش��نگ توكلی كارگردان س��ريال تلويزيوني »م��درس« در 
گفت وگو با سینماپرس افزود: آموزشگاه هاي سینمايي هیچ گاه 
نقش مهمي ايفا نكرده اند؛ اين آموزشگاه ها مانند بسیاري ديگر 
از آموزشگاه ها از جمله آموزشگاه هاي آش��پزي، شیريني پزي، 
خیاطي و... بیش��تر جنبه تفنني دارند و به هیچ عنوان خروجي 
مثبت و پرباري نداش��ته اند و تنها هدف از تأسیس ش��ان كسب 
درآمدهاي كلان بوده است. وي ادامه داد: نهايت اتفاقي كه در اين 
آموزشگاه ها مي افتد اين است كه هنرجويان شان را با امور اولیه 
سینما و تاريخ سینما آشنا مي كنند و بعد از گذشت يك دوره با 
اعطاي يك مدرك آنها را براي همیشه به حال خود رها مي كنند، 
در واقع با تحويل يك مدرك به هنرجو كاري مي كنند كه وي به 
عنوان يك مدعي وارد جامعه شود و خود را متخصص سینما فرض 
كند در صورتي كه كمترين سواد و دانشي در مورد سینما ندارد. 

توكلي خاطرنشان كرد: اين اتفاق فقط مربوط به آموزشگاه هاي آزاد 
سینمايي نمي شود چراكه متأسفانه فارغ التحصیلان دانشگاه ها كار 
ندارند، دانش ندارند و نمي توانند در سینما فعالیت داشته باشند. 
بس��یاري از نهادهاي دانشگاهي به خصوص دانش��گاه هاي آزاد و 
علمي- كاربردي پول هاي سرس��ام آور از دانشجويان مي گیرند و 

بعد از اعطاي يك مدرك سطح توقع آنها را از زندگي بالا مي برند 
و بعد به حال خود رهايشان مي كنند! اين نهايت اتفاقي است كه 
در دانشگاه ها و آموزشگاه هاي سینمايي به چشم مي خورد. بازيگر 
فیلم سینمايي »زادبوم« متذكر شد: امروزه متأسفانه اين رشته و 
حوزه هم يك شغل كاذب محسوب مي شود! متأسفانه به دلیل نبود 
سیاستگذاري مناسب در حوزه هاي فرهنگي، اقتصادي و اجتماعي 
كشور ما شاهد انبوهي از مشاغل كاذب هستیم كه اين هم يكي از 
همان هاست! متأسفانه در اين دانشگاه ها و آموزشگاه ها هیچ چیز و 
هیچ كس درست در جاي خود قرار ندارند؛ در واقع نه استادان استاد 

هستند و نه دانشجويان دانشجو!
اين س��ینماگر پیشكس��وت تأكید كرد: باندبازي و لابي گري 
در آموزشگاه هاي س��ینمايي به حد اعلاي خود رسیده، افراد 
باتجربه، كاربلد و پیشكسوت كه مدت هاست بیكار و خانه نشین 
شده اند و مي توانند به عنوان استاد در اين آموزشگاه ها حضور 

داشته باشند به كار گرفته نمي شوند.

هوشنگ توكلي: 

بحران در سينما هم يكي از دستاوردهاي دولت است

به رغم حجم وسيع خبرسازي برخي رسانه ها درباره محدود كردن كنسرت ها انجام گرفت

اجرای 2هزار برنامه موسيقايي در 3ماهه امسال
    مصطفي شاه كرمي

در س�ال هاي اخير طيف خاصي از جريان رسانه اي همگرا 
با گروه هاي سياسي غوغاسالار سعي دارند عدم برگزاري 
چند كنسرت را كه غالباً از سوي برگزاركننده يا اسپانسر 
لغو مي ش�وند به مخالفان سياس�ي خود س�نجاق كنند، 
اين در حالي اس�ت كه طب�ق آمار دفتر موس�يقي وزارت 
ارش�اد طي س�ه ماه�ه نخس�ت امس�ال بي�ش از 2هزار 
برنامه موس�يقايي در س�طح كش�ور اجرا ش�ده اس�ت. 
عدم برگزاري تعداد انگشت شماري از »كنسرت«ها به دلايل 
مختلف، يكي از پر سروصدا ترين موضوعات فرهنگي طي چند 
سال اخیر بوده است. نگاهي به آمار برگزاري كنسرت ها در كشور 
كه توسط دفتر موسیقي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي ارائه 
شده، نشان دهنده برگزاري چندين هزار نوبت اجراي صحنه اي 
كنسرت و جريان مالي عظیم اين حوزه است. از همین رو پیش 
از هر گونه جهت گیري و قضاوت نگاهي به آمار دستگاه متولي 
و مسئول موسیقي كشورمان بیندازيم تا زمینه طرح سؤالات و 

انتقادات منطقي و عقلي بعدي هموار گردد. 
هر س��ال و در روزهاي پاياني اسفند ماه آمار برگزاري كنسرت و 
تولیدات مرتبط با موسیقي مانند نماهنگ، تك آهنگ و... منتشر 
مي شود. در همین رابطه دفتر موسیقي وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامي آمار تمامي فعالیت هاي صورت گرفته در سال 96 را كه 
حاوي اعداد و ارقام عجیب و قابل تأملي در مورد تعداد اجراهاي 
صحنه اي كنس��رت ها و... اس��ت چنین اعلام مي كند: بر اساس 
جدول آماري دفتر موس��یقي در س��ال 96 تعداد 2هزارو499 
كنسرت موسیقي، شامل 5هزارو444 نوبت اجراي صحنه اي در 
كشور داشته ايم. همچنین بر اساس همین آمار در سال 95 شاهد 
برگزاري 2هزارو321 كنسرت موسیقي كه شامل 5هزارو2۷6 
نوبت اجراي صحنه اي مي ش��ود، بوده ايم، البته نكته قابل تأمل 
در اين آمار رش��د قابل توجه برگزاري كنس��رت ها در مقايسه با 
سال 94 است كه تعداد هزارو8۷8 كنسرت با تعداد دفعات اجرا 
3هزارو8۷۷ به روي استیج رفته است. بر اساس همین گزارش 
در س��ال 96 تعداد 495 آلبوم موسیقي در كشور تولید و عرضه 
شد كه اين رقم در سال 95 تعداد 485 آلبوم موسیقي بوده است. 
همانطور كه مي بینید آلبوم هاي منتشره در سال 96 نسبت به بازه 

زماني پیش از خود روند رو به افزايش را حفظ كرده است. 
در بخش ديگر فعالیت هاي موسیقايي كشور تعداد آلبوم هاي 
موسیقي تصويري در س��ال 96 تعداد 26 آلبوم بوده كه آمار 
دفتر موسیقي مؤيد اين نكته است كه در سال 95 نیز همین 
تعداد آلبوم منتشر ش��ده اس��ت. در زمینه تولید تك آهنگ 
موسیقي آمار به گونه اي ديگر است. تولید تك آهنگ ها در سال 

94 تعداد 99 آهنگ، در سال 95 تعداد 3۷1 آهنگ و در سال 
96 تعداد هزارو150 آهنگ بوده كه رشد بیش از سه برابري را 
نسبت به سال قبل و رشد 11برابري را نسبت به سال 94 نشان 
مي دهد. با توجه به اين موضوع كه فروش و پخش تك آهنگ ها 
بیشتر از طريق اينترنت انجام مي شود، اين آمار حاكي از اقبال 
صاحبان آثار موس��یقايي به فضاي مجازي و پخش از طريق 
فضاي مجازي است. در زمینه تولید نماهنگ يا همان كلیپ 
تصويري نیز شاهد رشد دوبرابري نسبت به سال 95 هستیم. 
طبق آمار دفتر موسیقي وزارت ارشاد در سال 96 تعداد 265 
نماهنگ، در سال 95 تعداد 133 نماهنگ و در سال 94 تعداد 

111 نماهنگ در كشور تولید شده است. 
حوزه موسیقي در سال 96 نسبت به س��ال هاي پیش، دوران 
پررونق و سرش��اري را به لحاظ درآمدزايي براي خوانندگان و 
فعالان اين حوزه تجربه كرده است. طبق آنچه دفتر موسیقي 
وزارت ارش��اد اعلام كرده صرفاً در س��ه ماهه نخس��ت س��ال 
جاري بیش از 2هزار برنامه موسیقايي اعم از كلیپ، كنسرت، 
تك آهنگ و... منتشر شده يا اجرا داشته اند. بنابراين غوغاسالاري 
و مظلوم نمايي در حوزه موس��یقي از س��وي برخي جريانات 
سیاسي و رس��انه اي داخلي كه عموماً با همسرايي رسانه هاي 
معاند خارج از كشور همراه مي شود، سعي دارند لغو يا برگزاري 
چند برنامه در طول يك س��ال كه به زحمت ممكن اس��ت به 
شمار انگشتان يك دست برس��د را امري سیاسي، ضدحقوق 
ش��هروندي و... از س��وي جبهه رقباي سیاس��ي خود معرفي 
نمايند. نكته قابل اعتنا اينكه از بین همین تعداد انگشت شمار 
برنامه موسیقايي برگزار نشده، تقريباً اكثر قريب به اتفاق شان 
از جانب تهیه كننده، اسپانسر يا خود خواننده لغو مي شوند. از 
همین رو ارتباط جريانات سیاس��ي رقیب با اين اتفاقات تنها 
زايیده توهمات و تخیلات جريان غرب گراي داخلي و نیز جهت 

مصادره به مطلوب كردن هنرمندان صورت مي گیرد.

محمد   صادقي     دیده بان

حكمت 16

كاره�ا چن�ان در س�يطره 

تقدير است كه چاره انديشی 

به مرگ می انجامد.

از سوي شوراي نظارت بر سازمان صداوسيما صورت گرفت

تذكر به صداوسيما براي پخش »بي راهه«

    محمد  صادقي
سازمان صداوسيما به دليل پخش مستند »بي راهه« از شوراي 

نظارت تذكر دريافت كرد. 
شوراي نظارت بر سازمان صداوس��یما در جلسه 449 كه به رياست 
حجت الاسلام والمسلمین محسني اژه اي و با حضور نمايندگان سه قوه 
برگزار شد، به بررسي پخش مستند »بي راهه« پرداخت و در نهايت 
تصمیماتي را اتخاذ كرد. بعد از پخش مس��تند بي راهه از تلويزيون، 
محمدحسین رنجبران مدير روابط عمومي كل سازمان صداوسیما 
اعلام كرد: پخش اين مس��تند ب��ه توصیه مقام قضاي��ي و از نیروي 
انتظامي صورت گرفته و بس��یاري از خانواده ها درخواست پیگیري 
چنین موضوعي را از صداوسیما داشته اند. ادعاي رنجبران با تكذيب 
نیروي انتظامي و قوه قضايي همراه ش��د و ه��ر دو نهاد از پخش اين 
مستند انتقاد كردند. اين تكذيب ها باعث شد تا صداوسیما در موضع 
انفعال قرار گیرد و موج انتقادهايي كه در فضاي مجازي و رس��انه ها 
علیه اين سازمان به وجود آمده بود قوت بیشتري بگیرد و متعاقب آن 

نماينده دولت در شوراي نظارت بر صداوسیما، از بررسي اين مستند 
در شورا خبر دهد. با برگزاري جلسه ش��وراي نظارت بر صداوسیما، 
مشخص شد اين شورا نیز از پخش مستند »بیراهه« و اعترافات مائده 
هژبري، رضايت ندارد. طبق اعلام سايت شوراي نظارت بر صداوسیما، 

مصوبات اين شورا درباره مستند »بیراهه« به اين شرح است: 
1- جرياني فعال و هدايت ش��ده از خارج از كش��ور وج��ود دارد كه 
حرمت شكني، هنجارستیزي و اباحه گري در فضاي واقعي و مجازي را 
در دستور كار خود قرار داده است. شوراي نظارت، سازمان صداوسیما 
را موظف به روشنگري و تنوير افكار عمومي نسبت به وجوه مختلف 
و ابعاد متنوع اين پديده مي داند و از رويكرد اين سازمان در مواجهه 
منطقي و حرفه اي با مفاسد اجتماعي سازمان يافته حمايت مي كند. 
2- در موضوع مستند اخیر »بیراهه« بررسي شوراي نظارت نشان داد 
كه پخش اين برنامه بدون هماهنگي با قوه قضائیه بوده است؛ از اين 

جهت به سازمان تذكر لازم داده مي شود.
3- به سازمان توصیه مي ش��ود در پرداختن به موضوعاتي كه داراي 
ابعاد اجتماعي، فرهنگي و قضايي است از مشاوره هاي لازم بهره مند 

شود و هماهنگي هاي لازم را با نهادهاي ذي ربط انجام دهد. 
مجموعه مستند بي راهه به معضلات فضاي مجازي مي پردازد و در 
آخرين قسمت پخش شده از اين مجموعه كه به موضوع شاخ هاي 
اينس��تاگرامي مي پرداخت، اعترافات چند رقصن��ده كه تصاوير 
رقصشان را در اينستاگرام منتش��ر مي كردند، پخش شد. در اين 
میان اعترافات دختري 1۷س��اله به نام مائده هژبري مورد توجه 
رسانه ها و كاربران فضاي مجازي قرار گرفت و متعاقب آن موجي از 

انتقاد از صداوسیما به راه افتاد.

تجليل از شاعر انقلابي افغانستان

شعر مظفري شعر تراز انقلاب است 
محمدمهدي  سيار در مراس�م تجليل از ابوطالب مظفري، شاعر افغانستاني 
اش�عار اين ش�اعر را در زم�ره اش�عار ت�راز انقلاب اس�لامي عن�وان كرد. 
چهل و چهارمین ش��ب ش��اعر به تجلیل از چهار دهه ت��لاش ابوطالب مظفري 
اختصاص داشت؛ مراسمي كه به فرصتي براي طرح مشكلات مهاجران تبديل شد. 
در اين مراسم محمدمهدي سیار، شاعر و ترانه سرا حضور افغانستاني ها در ادبیات 
فارسي را پاره جدانشدني از پیكره و جريان ماندگار ادبیات انقلاب اسلامي دانست 
و گفت: اگر اين بخش را از ادبیات فارسي حذف كنیم، معنا را از آن خواهیم گرفت. 
اين حضور براي شخص من محكي است براي سنجش میزان پايمردي مهاجران 
به انقلاب اسلامي. به گفته سیار، انقلاب اس��لامي نگاهي جهاني و فارغ از مرزها 
داشته و دارد و حضور يك افغانستاني در اين حركت بزرگ، بسیار معنادار است. ما 
همیشه خود را مديون بزرگان ادبیات افغانستان مي دانیم. شعر مظفري، شعر تراز 

اين جريان است؛ با حماسه هاي پرجوش و خروش و الهام بخش. 
ابوطالب مظفري نیز در اين مراسم گفت: ما در افغانستان در گوشه انزواي خودمان 
بوديم و اگر انقلاب اسلامي ايران نبود آن شور و حال در وجودمان نمي افتاد تا در 
كشورمان انقلاب كنیم و نهايتاً به ايران بیايیم. شما بر سرنوشت ما تاثیرگذار بوده ايد، 
پس زيان هاي م��ا را هم تحمل كنید. مظفري همچنین گف��ت: من به حرف هاي 
دوس��تان ايراني درباره نزديكي دو ملت ايران و افغانستان چندان امیدوار نیستم 
اما نسبت به نسل امروز مهاجران افغان شما مس��ئولیت داريد. امروز ما با نسلي از 
مهاجران در ايران روبه رو هستیم كه متولد ايران هستند و آن خاطره و تجربه حضور 
در افغانستان كه ما داشتیم را ندارند و حتماً بايد براي اين نسل سبك فكري جديد 

داشته باشیم كه مثل نسل ما عقده اي و گله مند يا فراري نباشند.

    ادبیات


